




FAIPARI TUDOMÁNYOS EGYESÜLET MINT A MTESZ TAGEGYESÜLETÉNEK LAPJA

Tisztelt Kollégáim! Kedves Barátaim!
Lassan magunk mögött hagy
juk az 1994-es esztendőt, mely 
hasonlóan a közelmúlt évhez -  
úgy gondolom mindnyájunk 
számára több problémát, mint 
örömöt okozott. Talán ez utób
biakhoz sorolhatjuk egyesüle
tünk életét. Bátran mondha
tom, hogy az ismert nehezítő 
körülmények ellenére tudo
mányos egyesületünk él, s sa
játos eszközeivel próbálja ösz- 
szetartani a szakma műszaki 

kollektíváját. Megfogyatkozott 
tagságunk szakma szervezete, 
egyesülethez való vonzódása, 
sok lelkes tagtársunk áldozatos 
tenni akarása sikereink záloga.

A működéshez szükséges 
anyagi feltételeket -  hála tagvál
lalataink önzetlen segítségé
nek -  ez évben is sikerült bizto
sítani. Reméljük, hogy eddigi 
munkánk és célkitűzéseink er
kölcsi alapot jelentenek ahhoz, 
hogy az elkövetkezendőkben is 
számíthassunk támogatásukra.

A gazdasági átmenet idősza
kában kétségtelenül csökkent 
a műszaki ismeretek fontossá
ga, presztízse például a pénz
ügyi, kereskedelmi ismeretek
kel szemben. Ez abban is meg
nyilvánult, hogy az átlagos köz
gazdász!, jogi jövedelmek lé
nyegesen gyorsabban nőttek, 
mint az átlagos mérnöki jöve
delem. A gazdaság alacsony tel
jesítménye, a racionálisabb 
munkaerő felhasználás perifé

riára szorította a társadalmi 
munka vonzását, lehetőségét. 
Sajnos a rendszerváltással 
együtt járt, hogy nagy vállalata
ink jelentős része gazdaságilag 
nehéz helyzetbe került. Pedig e 
vállalatok jelentették sok terü
leti szervezetünk működési fel
tételeit.

Egyértelművé vált, hogy azok 
a szervezeteink szenvedtek ki
sebb veszteségeket, ahol az 
.egyesületi élet elsődlegesen a 
szakmához kötődött, s koráb

ban is, a baráti szálak fűzték 
össze a csoport tevékenységét. 
Úgy gondolom, ez az az út, 
amely életre keltheti a jelenleg 
vegetáló területeken az ered
ményes egyesületi életet.

Igen fontos, hogy ezek a regi
onális szervezetek potenciális 
műszaki értelmiségi centrum
ként működjenek. (Igen biztató 
ez a folyamat a ma is még leg
több tagot számláló fővárosi 
szervezetünknél.) A vezetés en
nek kialakítását tekinti az 
1995-ös esztendő egyik legfon
tosabb feladatának. Reméljük, 
ezen törekvésünket az érdekel
tek is megfelelően fogadják.

Az 1994-es év végének igen 
jelentős eseménye volt a Nyug
díj pénztár megalakulása. Je
lenleg a szükséges j ogi proce
dúra folyik. Öröm, hogy a pénz
tárat erdész kollégáinkkal 
együtt tudtuk létrehozni. A két 
szakma így egy olyan komoly 
létszámú ágazati pénztár alap
ját tudta megteremteni, mely 
reális lehetőséget biztosít a to
vábbi működéshez. Az 1995-ös 
év a tagszervezés ideje lesz. Cél
kitűzéseink az 5000-es taglét
szám, mely a havi 1000,- Ft-os 
minimális tagdíj mellett olyan 
komoly tőke akkumulációt je 
lent, mely kedvező befektetési 
lehetőséget biztosít már a köze
lijövőben. Ezúton is szeretném 
kérni tagvállalataink segítségét 
szervező munkánkhoz, hiszen 
valamennyiünk érdeke, hogy 
nyugdíjas napjaink anyagi 
gondján is próbáljunk segíteni.

A kiemeltnek tekinthető cél
kitűzéseink mellett a korábbi 
gyakorlatnak és alapszabá
lyunknak megfelelően tartjuk
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meg rendezvényeinket. Az or
szágos közgyűlésnek Zalaeger
szeg ad otthont április hónap
ban. Az augusztusi, közösen 
rendezendő Ligno-Novum és 
Woodtech Sopronba hívja 
mindkét ágazat képviselőit. A 
tervezett szakmai programok, 
az Öreg Fások újabb találkozó
ja, a város páratlan, számunk
ra külön jelentőséggel bíró han
gulata, reméljük, ismét szép 
számú érdeklődőre tart szá
mot. Tervezünk további szak
mai rendezvényeket is, melyek
ről lapunk hasábjain keresztül 
is értesítjük tagtársainkat.

Szaklapunkat továbbra is ki
emelten fontosnak tartjuk, fel
adatunknak tekintjük szakmai 
és egyesületi értékeink propa
gálását. A megjelentetés sajnos 
még a folyó évben is ráfizetéses 
volt, bár elsődlegesen a hirde
tésekkel a veszteségek mérté
két lényegesen csökkenteni 
tudtuk. A lap megváltozott ar
culata, az olvasmányosságra 
való törekvés, reméljük, vissza
hódítja olvasótáborunkat.

Talán e pár gondolat is bizo
nyítja, hogy 1995-ben is min
dent elkövetünk annak érdeké
ben, hogy egyesületünk min
denki által elfogadott szakmai 
fórum legyen. Reméljük, hogy 
törekvéseink egyre szélesebb 
körben válnak ismertté és ré
gen látott arcokat láthatunk vi
szont az újabbak mellett, közös 
összejöveteleinken.

Ennek reményében köszö
nöm meg minden aktív tagtár
sunk folyó éves munkáját, s ve
lük együtt kívánok eredmé
nyekben gazdagabb boldog új 
esztendőt, jó  erőt és egészséget.

Frank László
FATE elnöke







Első Európai Roncsolásmentes 
Faanyagvizsgálati Konferencia 
Sopron, 1994. szeptember 21-23.
D r . D iv ó s  F e r e n c

Az USA-ban 1964 óta rendezik meg a Nemzetközi 
Roncsolásmentes Faanyagvizsgálati konferenci
ákat. Az elmúlt év szeptemberében rendezték 
meg sorrendben a 9. konferenciát a Wisconsin 
állambeli Madisonban. Ebben a városban van az 
USA Faipari Kutatóintézete, az FPL. A nemzet
közi konferenciák látogatottsága 60-80 fö között 
mozog, az európai résztvevők létszáma átlagosan 
10 fő szokott lenni.

Közel négy éve hoztuk létre a Soproni Egyete
men a Roncsolásmentes Faanyagvizsgálati labo
ratóriumot. A munkánk során csakhamar ész
revettük, hogy Európa számos egyetemén és 
kutató intézetében foglalkoznak ezzel a különös 
szakterülettel. Ilyen előzmények hatására szüle
tett meg az elhatározás, hogy Sopronban meg
rendezzük az Első Európai Roncsolásmentes Fa
anyagvizsgálati Konferenciát.

Sikerült megnyerni Bődig József professzort, 
aki elvállalta a konferencia tiszteletbeli elnöki 
posztját. Bődig professzor 1956-ig az egyete
münk diákja volt, a Colorado Állami Egyetem 
(USA) nyugalmazott tanszékvezetője, jelenleg a 
roncsolásmentes faanyagvizsgálattal foglalkozó 
EDM cég tulajdonos igazgatója, és a Soproni 
Egyetem tiszteletbeli doktora. A Bődig név jól 
ismert a fával foglalkozó kutatók és szakemberek 
előtt a könyvei és a faoszlopok roncsolásmentes 
vizsgálata terén elért eredményeinek köszönhe
tően.

Az elmúlt év őszén létrehoztuk a konferencia 
szervezőbizottságát egy-egy német, holland, 
finn, svájci, román, lengyel, szlovák és magyar 
taggal. A bizottság tagjai a saját régiójukban 
képviselték a konferencia érdekeit, szervezték az 
előadókat és résztvevőket. A konferenciánk meg
hirdetését, reklámozását a szervezőbizottságon 
túl szakfolyóiratokban (pl.: Holz Zentralblatt) 
elhelyezett hirdetésekkel oldottuk meg. A Faipari 
Alapítvány támogatásával tudtunk hirdetést el
helyezni a Holz als Roh- und Werkstoff c. folyó
iratban. Januárban több mint 600 európai címre 
küldtünk meghívót. A hosszadalmas és költsé
ges előkészítés után meglepően nagy volt az 
érdeklődés. Több mint 50 előadás kivonat érke
zett be, ami alapján mégjúniusban elkészítettük 
a konferencia programját, amit postán szintén 
széles körben terjesztettünk.

Az Első Európai Roncsolásmentes Faanyag
vizsgálati Konferenciát 1994. szeptember 21-23. 
között rendeztük meg a Soproni Egyetemen. 
Becs repülőterére érkező vendégeket valdenbe 
öltözött egyetemisták várták és kalauzolták el a 
konferencia buszokhoz. A vendégek szálláshelye 
a Hotel Maróni volt. 21 európai országból és az 

USA-ból 101 vendég érkezett a rendezvényünk
re. A vendégek közül külön ki kell emelni Kent 
McDonald urat, aki az USA Faipari Kutatóinté
zetéből érkezett, és a Nemzetközi Roncsolásmen
tes Faanyagvizsgálati Konferenciák szervezője és 
házigazdája.

A megnyitón Láng Miklós rektorhelyettes, Ko
vács Zsolt dékán, Pierre Morlier, az Európai 
Közösség képviseletében köszöntötte a konfe
rencia résztvevőit. Bődig József megnyitó előa
dásában összefoglalta az USA roncsolásmentes 
faanyagvizsgálati gyakorlatát és a kutatási irá
nyokat. A konferencia hivatalos nyelvei az angol 
és német voltak. Az előadások és poszterek kivo
natait mindkét nyelven kiadtuk, az előadásokat 
szinkrontolmácsok fordították angolról németre, 
illetve németről angolra.

Az előadásokra a következő 4 szekcióban ke
rült sor: különleges vizsgálati módszerek, ultra
hangos és nukleáris technikák, rugalmassági 
modulusz és szilárdság kapcsolata és élő fák 
roncsolásmentes vizsgálata. A három nap alatt 
51 előadás hangzott el, és 21 poszter bemutatá
sára került sor. Nehéz lenne a legérdekesebb 
előadásokat kiemelni, inkább a Roncsolásmen
tes Faanyagvizsgálati labor eredményeit bemu
tató előadások és poszterek címeit és szerzőit 
soroljuk fel.

-  Zombori Balázs, Bariy Matthews: A hangse
besség, hőmérséklet és nedvesség kapcsolata a 
fában (angol nyelvű előadás).

-  Divós Ferenc, Dániel István: Fenyő fűrész
áru gyorshajlító és nyíró rugalmassági modulu- 
szának meghatározása (angol nyelvű előadás).

-  Szendrődi László: Élőfák computer tomográ- 
fos vizsgálata Magyarországon (angol nyelvű elő
adás).

-  Divós Ferenc, Mészáros Károly: Bélkorhadás 
detektálása kopogtatásos módszerrel (angol 
nyelvű poszter).

-  Divós Ferenc, Járási Judit, Hodász Eszter: 
Fűrészáru szilárdság szerinti osztályozása dina
mikus rugalmassági modulusz mérésével (angol 
nyelvű poszter).

-  Divós Ferenc, Járási Judit, Hodász Eszter, 
Németh László: Csavarállóság, mint szilárdság 
becslő paraméter (angol nyelvű poszter).

-  Magoss Endre, Divós Ferenc: Forgácslapok 
folyamatos minőségellenőrzése rezgéselemzéses 
módszerrel (német nyelvű poszter).

-  Ekler József, Szabadhegyi Győző, Divós Fe
renc: LVL tartók szilárdságának növelése a fur
nér szilárdság szerinti osztályozásával (német 
nyelvű poszter).

A konferencia szervezése rendkívül jól sike-
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rült, köszönhetően a jó előkészítésnek és az 
egyetemi hallgatók lelkes segítségének. A konfe
rencia mindig mosolygó koordinátorait név sze
rint is meg kell említeni: Hodász Eszter és Járási 
Judit doktorandusz hallgatókat.

A konferencia eredményeit röviden összegezve 
a következőket kell kiemelni:

-  Lehetőséget teremtettünk arra, hogy az 
egyetemen folyó roncsolásmentes faanyagvizs
gálati eredményeket a széles szakmai közönség 
előtt bemutassuk.

-  Európában szakmai fórumot teremtettünk a 
roncsolásmentes faanyagvizsgálatokkal foglal
kozó szakemberek részére.

-  Intenzív szakmai információcsere zajlott, 
amely pozitívan befolyásolja a további munkán
kat, egyrészt a kutatás, másrészt az eredmények 
ipari hasznosítása területén. Megbizonyosod
hattunk arról, hogy kutatási eredményeinket 

tekintve Európa egyik vezető roncsolásmentes 
faanyagvizsgálati laboratóriuma a mienk, de az 
eredmények ipari hasznosítása területén van 
lemaradásunk.

- A  10. nemzetközi konferenciát 1995-ben ter
vezte megrendezni Kent McDonald az USA-ban, 
de a soproni konferencia sikere alapján arra tett 
javaslatot, hogy a két év múlva megrendezésre 
kerülő Második Európai Roncsolásmentes Fa
anyagvizsgálati Konferencia egyben legyen a 10. 
nemzetközi konferencia is. Ezt a kérést a szerve
zőbizottságunk elfogadta, így az összevont kon
ferencia két év múlva a svájci Lausannében lesz.

A téma iránt érdeklődőknek a december végé
re elkészülő közel 800 oldalas, kétkötetes konfe
rencia-kiadvány bizonyára hasznos segítség 
lesz. A konferencia megszervezését az OMFB 
anyagilag is támogatta.



JOGI TAGVÁLLALATAINK

Alföldi Bútorgyártó Kft., Szeged
Balaton Bútorgyár Rt., Veszprém
Bánhalmi Fa- és Asztalosipari Kft., Bánhalma
BAU-Möbel Bútoripari Rt., Budapest 
Belsőépítész Kft., Balassagyarmat 
BékéscsabaiBútoripariSzövetkezet, Békéscsaba 
Budapesti Faipari Vállalat, Budapest
Bútoripari Kft., Budapest
Délmagyarországi ÁEG., Szeged
DIETIKÉR Egri Bútorgyár Kft., Eger
DÖMÉT Ipari és Kereskedelmi Rt., Szeged
DRÁVA PARKETT Kft., Barcs
DUFA Faipari és Ablakgyártó Kft., Kecskemét
BUBIV Abaúj Bútorgyártó és Értékesítő Kft., Encs 
BUBIV Gyulai Bútorgyártó és Értékesítő Kft., 
Gyula
Bútoripari Fejlesztési Vállalkozási Kft., Budapest 
CARDÓ Bútorgyár és Kereskedelmi Kft., Győr 
CÉDRUS Bútoripari Kft., Győr
Csillaghegyi Faipari és Csónaképítő Ipari Kisszö
vetkezet, Budapest
ELZETT Zár és Vasalatgyártó Kft., Sopron
E.K.F.M. Kft., Budapest
EMFI TRADE Kft., Budapest
Erdei Termékeket Feldolgozó és Értékesítő Rt., 
Budapest
ÉRDÉRT Rt., Budapest
FABIO Játék és Faipari Szövetkezet, Szeged
Faipari Kutató Kft., Budapest
FALCO Sopron-Bútor Kft., Sopron
Garzon Bútor Rt., Székesfehérvár
HAJDÚTHONET Hajlított Bútor és Kereskedelmi
Rt., Debrecen
HENKEL Ragasztóipari Kft., Budapest
Ipoly Bútorgyár Rt., Balassagyarmat
JÖVŐ Asztalos Szövetkezet, Budapest
Lágymányosi Lakberendezési Kft., Budapest
Kanizsa Bútorgyár Rt., Nagykanizsa
Kapos Bútor Kft., Kaposvár

KEFA BRUSH, Monor
LEMEX Kft., Budapest
Magyar Általános Gyufaipari Kft., Budapest 
Magyar Általános Gyufaipari Kft., Szeged 
Mátra-Nyugatbúkki EFAG, Eger 
MÁV-FAVÉD Kft., Budapest
MEDICOR „Maros Bútor" Ipari Rt., Makó 
Mecseki Erdőgazdasági Rt., Pécs 
Mezőkövesdi Bútoripari Kft., Mezőkövesd 
Múbútor Szövetkezet, Zalaegerszeg 
MOEBLCOOP, Budapest
MÜFI, Budapest
Nagykunsági EFAG, Szolnok
Pesterzsébeti Bútor Szövetkezet, Budapest 
Pécsi Faipari Szövetkezet, Pécs
Pilisi Parkerdő Rt., Visegrád 
Redőny gyártó Vállalat, Makó 
ROYAL Bútorkereskedelmi Rt., Budapest 
SCHACHERMAYER Kft., Biatorbágy 
Somogyi EFAG, Kaposvár
Soproni Bútoripari Szövetkezet, Sopron
Soproni Faipari Rt., Sopron
START Kft., Budapest
Szalka Kárpitos Kft., Mátészalka
SZEBISZ Bútoripari Kft., Szeged
SZEBISZ Ülőbútorgyártó Kft., Szeged 
Szegedi Hangszergyártó Kft., Szeged 
Szék- és Kárpitosipari Vállalat, Budapest 
SZKIV Glória Bútoripari Rt., Kecskemét 
Szolnoki Bútoripari Kft., Szolnok 
Tanulmányi Erdőgazdaság, Sopron 
Tápéi Háziipari Szövetkezet, Tápé 
Tisza Bútoripari Rt., Csongrád
Zala Bútorgyár Rt., Zalaegerszeg
ZALAFA Faipari Kft., Zalaszentgrót

Jogi tagvállalataink eddigi támogatását megkö
szönjük és kérjük, hogy továbbra iś segítsék egye
sületünket a kitűzött célok megvalósításában.
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Nemzetközi Faipari Kiállítás és Vásár 
Klagenfurtban
42. alkalommal 
rendezték meg 
Klagenfurtban 
a már nemzet
közi rangot elért 
szakvásárt, 
melynek kereté
ben széles ér
deklődésre szá
mot tartó szak
mai rendezvé
nyekre is sor ke
rült.

Ilyen rendez
vény volt többek 
között a faipari 
szakújságírók 
találkozója is, 
amelyet 31 év
vel ezelőtt kez
deményezett az 

osztrák Holz-Kurir főszerkesztője és az akkori 
vásárigazgatóság. Ezek a találkozások különö
sen a volt szocialista országok újságírói számára 
voltak nagy jelentőségűek, mert szinte ez volt az 
egyetlen lehetőség kapcsolatot létesíteni a nyugati 
szakfolyóiratok újságíróival. Ma már politikailag 
kisebb jelentősége van ezeknek.a találkozóknak, 
de a 31 év alatt összeszokott baráti társaság most 
is hasznosan töltötte el a 3 napot.

A kiállítás megtekintése mellett, jelentős szak
mai program volt FUNDER-LEITGEB AG üzeme
inek meglátogatása, valamint az osztrák Fűrész- 
ipari Szövetség sajtótájékoztatója.

A  FUNDER-LEITGEB AG üzemeiben megismer
kedtünk a kemény farostlemez és MDF lapok 
gyártásával, a papír fólia impregnálásával és a 
késztermékek széles választékával. A LEITGEB 
330 mill. ÖS értékben állítja elő termékeit 140 fő 
munkatárssal, míg a FUNDER ezeket nemesíti, 
amivel a termelési érték további 760 mill. ÖS-gel 
nő. A felületnemesítésben 340 főt foglalkoztatnak.

A  nyers és felületnemesített lapok és lemezek 
mellett postforming eljárással bútoralkatrésze
ket és formára préseléssel autó karosszéria al
katrészeket is gyártanak.

Másik érdekes rendezvény volt a Fürészipari 
Szövetség tájékoztatója a szakma helyzetéről. A 
Szövetség elnöke elmondta, hogy a múlt évben 
igen nagy gondot jelen tett a fűrészáru értékesítése. 
Ennek fő okai visszavezethetők a nyugat-európai 
viharkárok okozta rendkívüli többlet rönk kiter
melésre, a megnövekedett orosz és kanadai szállí
tásokra, a tovább feldolgozó iparágak felhasználá
si igényeinek csökkenésére. Tényként állapítható 
meg az is, hogy Nyugat- és Észak-Európában a 
természetes fatömeg növekedése nagyobb arányú, 
mint a felhasználás növekedése. Gazdasági nehéz
séget jelent a legnagyobb vásárló, az olasz piac 
pénzügyi bizonytalansága és a túl hosszú -  gyak
ran 90 napon túli -  számla kiegyenlítése is.

1993 végén az exportárak visszaestek, ami 
most lassan emelkedik, de igen nagy különbség 

van Németország, Olaszország és a tengerentúli 
szállítások árainál. Míg Németország felé 
2436 ÖS/m3 volt a fenyőfúrészáru átlagára 1994. 
júniusban, addig Olaszország felé 2116 ÖS/m3 , 
tengerentúli szállításnál pedig csak 1961 ÖS/m3 .

A termelés lassan növekedett, 1994. I. félévi 
termelése 10%-kal volt magasabb az egy évvel 
korábbinak, de az értékesítési gondok továbbra 
is fennállnak.

A piacok megtartása érdekében javasolta a 
minőség további javítását, szállítási határidők és 
feltételek pontos betartását, valamint korrekt 
megállapodások kötését a partnerek között. 
Csak így lehetnek az EU-nak teljes értékű tagjai 
a fapiac területén is.

Magáról a vásárról is pár szót: A  kiállítás két 
témakört ölelt fel:

-  Internationale Holzmesse ’94.
-  Interlast Klagenfurt ’94.
Az első témakör alkalmazkodott a hagyomá

nyos klagenfurti vásárokhoz azzal a megkötés
sel, hogy a múlt évben meghatározott program 
szerint 2 évente, változó tartalommal rendezik 
meg a szakvásárt. A páros években (ez volt most) 
elsősorban a korszerű technikát mutatják be, 
míg a páratlan években (1995. szeptember 13- 
16.) inkább a fagyártmányok, félkésztermékek, 
erdészeti melléktevékenységek -  mint pl. vadá
szat -  adják a kiállítás vezérmotívumát.

A második kiállítást ebben az évben rendezték 
meg először a szállítás, raktározás, belső anyag
mozgatás technikai eszközeit és szervezését 
reprezentáló bemutatóként.

A klagenfurti kiállítások jellemzője, hogy az 
alapvető célkitűzésként bemutatott korszerű gé
pek és berendezések mellett helyet kapnak mind
azon tevékenységek, melyek kapcsolatban vannak 
a faiparral. így széles kört biztosítanak a kutatás
fejlesztés eredményeinek bemutatására, a külön
böző szintű oktatási intézmények programjára, az 
elektronikus adatfeldolgozásra, szakirodalom ter
jesztésére, biztonságtechnikára, környezetvéde
lemre. Vonzerő a szakembereknek, hogy akiállítás 
ideje alatt több szakmai konferenciát, szimpóziu
mot szerveznek. Ebben az évben a 25. erdészeti és 
faipari szimpózium volt a fő rendezvény, melynek 
témája „A faminőség biztosítása az erdőgazdálko
dás és a fafeldolgozás összefüggésében”.

A konferenciákon neves külföldi és hazai szak
emberek tartottak előadásokat a vásár területén 
lévő, kb. 400 főt befogadó kongresszusi terem
ben. A kiállítást közel 15000 szakember kereste 
fel. A kiállítók száma 530 volt. Hazánkat csak az 
E.K.F.M. Kft. képviselte egy információs pavilon
nal, melynél azonban igen nagy érdeklődés mu
tatkozott a vásárlátogatók részéről.

1995-ben a vásár programja a faipari kész- és 
félkésztermékek, alapanyagok, valamint ablak- 
és ajtógyártás, belsőépítészet és vadászat bemu
tatása lesz, melyen remélhetőleg több magyar 
résztvevő is megjelenik.

LD.
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hz. ellenőrzés tükrében a bútorkereskedelem*

* (Készült a Magyar Nemzet „Új trükkök a bútorpiacon" című 
1994. szept. 13-án megjelent cikke alapján.)

Németh Róbert

Napjainkban sok helyen vásárolhatunk sokféle 
bútort. Ez a sokszínűség mutatkozik a bútorke
reskedelemben. A szabad vállalkozás lehetősége 
és az árubehozatal megkönnyítése nagy változá
sokat eredményeztek. Ez utóbbiak a kínálat ko
moly növekedését okozták. Sajnos nem ilyen 
kedvező a helyzet a fogyasztók érdekvédelmét 
tekintve. A forgalmazók egy része kereskedelmi 
képzettség és gyakorlat hiányában gyakran sér
tik meg a fogyasztók érdekeit. Ez utóbbi tényt 
támasztja alá a Fogyasztóvédelmi Felügyelőség 
bútorkereskedelemben végzett országos vizsgá
lata.

A bútorkereskedelemben mára szakosodás 
alakult ki, vannak üzletek, amelyek pl.: konyha
bútorokat, import bútorokat, vagy egy-egy gyár
tó termékeit forgalmazzák. Egyre több bútor
gyártó foglalkozik saját termékeinek értékesíté
sével. A bútorok forgalmazására hazánkban a 
kínálati piac a jellemző. Ennek magyarázata a 
választék bővülése mellett a fizetőképes kereslet 
folyamatos csökkenése.

A vevőket megnyerő ingyenes házhozszállítás 
és a részletfizetési lehetőséget nem minden ke

reskedő használja ki. Az értékesítési formák szé
les skálájával találkozhatunk, mint pl.: az egyedi 
terveztetés, a minta utáni értékesítés, a kész
pénzes vásárlás, a piaci árusítás. Mindez együtt 
jár azzal, hogy a fogyasztók nem ismerik jogos 
érdekeiket. Sajnos vannak forgalmazók, akik 
kihasználva a vásárlók tájékozatlanságát, tisz
tességtelen piaci magatartást tanúsítanak. Ez 
utóbbira példák az egyoldalú, a vevők érdekeit 
figyelembe nem vevő szerződések, a garanciale
vél hiánya vagy pontatlansága. A kiadott minő
ségi tanúsítványokkal előfordul, hogy tartalmuk 
nem fedi a valóságot, illetve hamisítványok.

Gyakran hallunk engedményes akciókról. A 
vizsgálat szerint gyakran sérült, hibás bútorok
tól igyekeznek ily módon megszabadulni az üz
letek.

A fogyasztóvédelmi felügyelők 526 bútorüzlet
ben vizsgálatot végeztek, és csaknem 60%-uknál 
találtak kifogásolni valót. Több mint 200 próba
vásárlásból csak 12 esetben tapasztaltak a fo
gyasztók érdekeit sértő szabálytalanságot. Az 
ellenőrzések során 66 esetben róttak ki pénzbír
ságot, 59-szer helyszíni pénzbírsággal, 11 eset
ben pedig figyelmeztetéssel büntették a szabály
sértőket. Közel 60 millió forint értékű áru forgal
mazását tiltották meg, és 230 millió forint értékű 
bútor értékesítését kötötték feltételekhez.
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A Bútorszövetség tájékoztatója a hazai 
bútoripar 1994. évi helyzetéről, aktuális 
feladatairól és a Bútor Szakvásár ’94 
célkitűzéseiről

1. A  Szakvásár célkitűzései

A Bútorvállalkozók Országos 
Szakmai Szövetsége harmadik 
alkalommal rendezi meg a Kg 
BT kivitelezésében szakvásá
rát. Míg a tavalyi évben 4200 
m2 -en 104 kiállító mutatta be 
termékeit, addig ez évben 6200- 
m2 -en közel 150 kiállító váija 
kereskedelmi partnereit. Szö
vetségünk ez évben kibővítette 
a Szakvásár tematikáját és zö
mében hazai tagvállalataiból 
kikerülő magyar bútorgyártók 
mellett meghívta a vezető euró
pai országok társszövetségeit, 
illetve azok vállalatait. Az így 
nemzetközivé váló Szakvásár
nak ebben az évben kiemelt 
vendége a nemzetközileg is elis
mert lakáskultúrával rendelke
ző Finnország.

A bútorgyártók mellett im
már hagyományosan meghív
tuk az iparunk számára beszál
lító alap-, segéd-, kellékgyártó 
és kereskedő cégeket, hogy ez
által is javítani tudjuk vállala
taink beszállítókkal meglévő 
kapcsolatait és egyúttal javít
suk cégeink nemzetközi ver
senyképességét. Szövetségünk 
továbbra is erjesztője szeretne 
lenni tagvállalatai kapcsolatte-- 
remtö lehetőségeinek, kereske
delmi kapcsolataik kiszélesíté
sének. Ezért a Szakvásár ki
emelt céljait a következőkben 
fogalmazta meg:

• A hazai bútorgyártók új 
termékeinek, új fejlesztési 
eredményeinek kereske
delmi ajánlatainak színvo
nalas bemutatása.

♦ A hazai gyártók és a külföl
di, illetve a magyar kereske
dők számára üzleti kapcso
latteremtés, információcse
re és mindehhez kulturált 
körülmények biztosítása.

• Továbbra is kiemelt fel
adatunknak tekintjük a 
hazai formatervezés, lak
berendezési kultúra szín
vonalas ötleteinek bemu
tatását a vásár ideje alatt. 
Ennek érdekében rendez

zük a „Jövő bútorai ’94” 
kiállítást az eredeti ötletek 
bemutatására, illetve az 
„Európai minőségért” díj 
kiírását a korpuszbútor 
gyártó cégek számára.

• Ezekkel az akciókkal is 
szeretnénk elősegíteni a 
hazai gyártmányfejlesztés 
színvonalánakjavítását és 
azt, hogy jelentősen javul
jon termékeink nemzetkö
zi versenyképessége is.

• Kiemelt szándékunk, hogy 
az európai bútorpiacon ta
pasztalható kedvezőtlen

Gulácsi Gábor, az IKM helyettes államtitkára (középen), Kórusa László, a Zala 
Bútor Rt. vezérigazgatója (balról) és Győri Ferenc, a BÚTORSZÖVETSÉG főtitká

ra, a „Bútor Szakvásár '94”-en.

tendenciák mellett meg 
tudjuk őrizni és esetleg to
vább tudjuk javítani ex
port pozícióinkat.

2. A hazai bútoripar gazdasá
gi környezetének jellemzői

A magyar bútoripar helyzete 
nem szakítható el a magyar 
gazdaság 1994. évi általános 
helyzetének megítélésétől. A 
gazdaság nehéz helyzete szoros 

-összefüggésben hat ki a magyar 
bútorpiac általános helyzetére, 

a hazai bútoripar forgalmi ten
denciájára.

Ezzel összefüggésben a ma
gyar fogyasztói piac jelenlegi 
tendenciáit a következők je l
lemzik:

-  az 1993-as adatok alapján 
Magyarországon 289.000 
családnak 389.000 ház
tartása volt, tehát a hazai 
bútorpiacon ennyi háztar
tás jelent meg potenciális 
vevőként;

-  a háztartások számát és 
azok költségvetését vizs
gálva látható, hogy a ma

gyarországi háztartások 
egy főre eső költségvetése 
közel 100000,- Ft-ot tesz 
ki. Ebből az összegből 
1100,- Ft-ot költenek a la
kosok bútorvásárlásra, 
ami a háztartási költség
vetések 1,13%-a. Ebből is 
látszik, hogy a keresleti té
nyezők között a háztartá
sok alacsony költségvetési 
hányada milyen fontos 
szerepet játszik. Követke
zésképpen a magyar bútor
iparnak nem szabad csak 
a belföldi piacra orientá-
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lódnia, hanem meg kell cé
lozni a nemzetközi piaco
kat is.

A magyar bútoripar kínálati 
oldalát vizsgálva látható, hogy 
ezen a viszonylag kis keresletet 
mutató piacon hány cég ver
seng a nagyobb piaci részese
désért. Míg 1989-ben 114 jogi 
személyiségű bejegyzett gaz
dálkodó szervezet volt az ipar
ban és mintegy 2000 kisiparos, 
addig 1993-ra a bútoripari te
vékenységet folytató gazdálko
dó szervezeteknek a száma 
459-re emelkedett, míg a kis
iparosok és magánvállalkozók 
száma eléri a 3000-et.

Ezzel egyidőben jelentősen 
csökkent az üzemnagyság és je
lentősen megnőtt a közepes 
nagyságrendű vállalkozások 
száma.

A vizsgált időszakban lényegé- • 
ben lezajlott, vagy 1994. évvégé
re lezajlik a bútoripari vállalatok 
privatizációja. Ez a folyamat 
azonban, a tulajdonosváltás el
lenére, a gyártási struktúrát és a 
termelési kultúrát lényegében 
nem változtatta meg. A megala
kult új szervezetek új tulajdono
sokkal ma keresik az új helyü
ket, piaci pozíciójukat. Azt azon
ban meg kell állapítani a lezajlott 
privatizációk ismeretében, hogy 
azok nem egy tudatos iparpoliti
kai stratégiára épültek, hanem 
egy spontán, az állam által erő
szakolt, a privatizációs bevétele
ket előnyben részesítő formában 
zajlottak le.

A piaci helyzet megítélésénél a 
jövőben nem szabad figyelmen 
kívül hagyni, hogy a kereslet 
nagyságát az elkövetkezendő 
egy-két évben a jelenlegi gazda
ságpolitika prioritása, vagyis a 
fogyasztás visszafogása, a rest
riktiv pénzügyi politika fogja 
meghatározni.

A gyártás volumenét és fejlő
dését alapvetően a következő 
összefüggések határozták meg 
az elmúlt években:

-  1991-ben a magyar bútor
ipar értékesítése 25,4 mil
liárd forint volt, ez az érték 
1993-ban 26,1 milliárd fo
rint, ami igen alacsony nö
vekedést mutat.

-  Riasztóbb az 1994, első 
félévi adata, ahol is a bel
földi értékesítés indexe 
88,8%.

-  Egyedüli biztató jel, hogy a 
bútorgyártás volumenéből 
egyre nagyobb hányad ke
rül külföldi piacokon érté
kesítésre és ez a részarány 
1994-re eléri, illetve tartó
san meghaladja a 30%-ot.

Tanulságosak a bútoripar
ban foglalkoztatottak létszám
alakulását jellemző adatok. 
Míg 1991-ben közel 24 ezer fog
lalkoztatott dolgozott a szak
ágazatban, ez a szám mára 
csak 20 ezer körül van és vár
hatóan 1995-ben csak 18 ezer 
körül alakul. Ez a létszámcsök
kenés azonban nem járult je 
lentős termelékenység-növeke
déssel, ami miatt a hazai ipar 
nemzetközi versenyképessége 
nem tudta megközelíteni az át
lagos európai színvonalat.

Három fontos tényező befo
lyásolja a hazai export verseny
képességét a fentieken kívül:

1. A hazai bútoripar a ver
senyképesség megőrzése érde
kében döntően a költségcsök
kentések irányában mozdult el 
és nem maradt ereje döntő fej
lesztésekre, beruházásokra. A 
beruházások éves nagyság
rendje nem érte el a berendezé
sek amortizációs szintjét. így 
tehát a hazai bútoripar techni
kai, technológiai színvonala je 
lentősen csőidként.

2. A privatizáció, mivel dön
tően nem tőkebevonással járt, 
jelentősen nem javította a m ű
szaki színvonalat, így a bútor
ipar jövedelmezőségi mutatója 
átlagosan a „0” szaldó körül 
mozgott.

3. Az egyetlen komoly kitörési 

irányt jelentő piaci munka, a 
marketing szemlélet erősítése 
szintén jelentős költségnöveke
dést okozna, melyeket vállala
taink jelentős többsége nem 
tud elviselni.

Fontos szempont, hogy a ha
zai bútor milyen disztribúciós 
láncon keresztül ju t a fogyasz
tóhoz, vagyis milyen a forgal
mazási mechanizmus. Fontos 
kiemelni, hogy a hazai bútorpi
acon nincs piacvédelem. A bú
torimport részaránya lényege
sen megnőtt, az elmúlt négy 
évben közel ötszörösére, ami 
megítélésünk szerint m ár mesz- 
sze kielégíti a piaczavarás fo
galmát. Ezek a tendenciák 
nemzetközi összehasonlítás
ban is figyelemreméltók és 
megkövetelnék a piacvédelmi 
eszközök bevezetését.

Jelentős áruházi láncokjelen- 
tek meg a magyar piacon, me
lyek a hazai bútorforgalomnak 
közel 1/4-ét bonyolítják le. 
Azonban azt is látni kell, hogy 
míg a két legnagyobb hazai áru
házi lánc, a Royal és a Domus 
forgalma mintegy 40%-ot tesz ki 
az összforgalomból, addig a for
galom jelentős része több száz 
kiskereskedőnél csapódik le, 
akiknek piaci szerepe ugrássze
rűen megnőtt. A hazai ipar szá
mára feltétlenül fontos, hogy tar
tósan beszállítói legyenek ezek
nek a nagy áruházi láncoknak, 
megtartva természetesen a kiske
reskedelmi hálózat vevőkörét is.

A nehéz belpiaci helyzetben, 
az ipar súlyos problémái köze
pette, csak az ipar és kereske
delem hathatós együttműködé
sével, a marketing tapasz
talatok kicserélésével, a szerző
déses kapcsolatok helyreállítá
sával lehet eredményeket elér
ni.

(Az 1994. október 25-30-án 
megrendezett szakvásárról a 
következő számban adunk tá
jékoztatást.)
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Dr. Mihály Bariska 1936-ban 
született Budapesten. 1954- 
1956-ig az Erdészeti Főiskolán 
tanult Sopronban. Hazánkat 
1956-ban hagyta el és az ETH 
Zürich en szerzett erdömémö- 
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ipari Kutató Intézet vezető kuta
tója, 1988-tól a Stellenbosch-i 
Egyetem Erdészeti Karának ki
emelt vezető kutatója és a Fa
anyagtudományi Tanszék pro
fesszora.

Számos szakmai és nemzet
közi szervezet tagja. Dr. Mihály 
Bariska professzor ú r az Erdé
szeti és Faipari Egyetem Fa- 
anyagismerettani Tanszékén 

vendégprofesszorként több al
kalommal előadásokkal segí
tette az oktató és kutató m un
kát. Az Erdészeti és Faipari 
Egyetem hallgatói részére ösz
töndíjat, oktatói számára ta
nulmányutat biztosított.

Nemzetközileg kiemelkedő 
tudományos munkásságát és 
az Erdészeti és Faipari Egyete
men nyújtott vendégprofesszo
ri munkáját elismerendő 1994- 
ben megkapta a Doctor Honoris 
Causa -  Tiszteletbeli Egyetemi 
Doktori címet.

Prof. Dr. OSKAR FAIX

1942-ben született Budapesten. 
Egyetemi tanulmányait 1964- 
1969-ig a Hamburgi Egyetem fa
ipari mérnöki szakán folytatta. 
1972 óta a BFH (Erdészeti és Fa
ipari Szövetségi Kutatóintézet) 

m unkatársa, 1978 óta a „Lig
nin” szakterület vezetője. Kutatá
siterületei: Ligninkémia és lignin
hasznosítás, lignocellulóz nyers- 
és maradékanyagok termokémiai 
átalakulásai, faanalízis és spekt
roszkópia, analitikus pirolízis, új 
elemző technikák kidolgozása a 
fakémiában. 1979 óta tart előadá
sokat fakémiából a Hamburgi 
Egyetemen. 1988 óta doktor- és 
diplomamunkák irányítója, dok
tori védéseken szakértő oppo
nensként vesz részt Németország
ban és külföldön. Tagja több tu
dományos szakmai szervezetnek, 
mint pl.: a Deutsche Gesellschaft 
für Holzforschung (Német Faku
tató Társaság). A soproni Erdé
szeti és Faipari Egyetemen rend
szeresen tart előadásokat a szak
területéről.

A soproni egyetem több okta
tójának és kutatójának nyúj
tott segítséget, kutatási lehető
séget az általa irányított labo
ratóriumban.

Munkája elismeréséül az Er
dészeti és Faipari Egyetem ta
nácsa 1994. évben a „Pro Uni
versitate Soproniensi” kitünte
tésben részesítette.

Mindkét kitüntettnek továb
bi eredményes .munkát kívá
nunk!

N. R.













HÍREK

Az Internationaler Holz
markt 1994. évi 8. számában 
„Új vágás- és fúrészmunka 
technika az USA-ból” című köz
lemény beszámol arról, hogy a 
„T 128 mobilfúrész”, amely a 
jelek szerint ezerszeresen meg
éri a befektetési kockázatot, 
Ausztriában is sikeresen vizs
gázott. Egy gazdaságilag nehéz 
időszakban a mobilitás és flexi
bilitás sikert ígérő stratégia a 
költségcsökkentés és az egyre 
keményebb verseny-jelszavak 
ajánlásában.

A cikk „Uj perspektívák a fa- 
fúrészelési technikában” című 
fejezetében az alábbi ismerte
tést kapjuk.

A jelenlegi fúrészmunka 
technikájával szemben, kétség
telenül előnyös az egy embert 
igénylő gépkiszolgálás, a pon
tos munkavégzés és a mérsé
kelt üzemi költségek, valamint 
az a körülmény, hogy egyide-. 
júleg egy függőleges és egytől 
négyig darab vízszintes fűrész
lap -  több éves kísérletezés 
alapján, pontos egymáshoz il
leszkedés mellett -  dolgoznak 
össze. Az alsó fűrészlap vágja a 
deszkát és gerendákat, függet
lenül a rönktől, miáltal a fő fű
részlap nem kényszerül egyszer 
sem az egész törzs átvágására.

Ez a technika lehetővé teszi a 
„fúrészgépjárműnek” a nagy
méretű törzsek feldolgozását, 
mobil változatban egészen 
1,3 m átmérőig, rögzített, staci- 
onáris változatban 2 m-ig és 
a fölötti méretekkel.

Egy bevágást, egy maximáli
san 300x200 mm-es fúrészmé- 
rettel, pl. gerenda esetében, mo
bil megoldásnál egészen 10,5 m- 
es hosszban, stacionáris mód
szer mellett 16-18 m-ig minden 
további nélkül lehet teljesíteni. A 
rönk, más technikai megoldá-' 
sokkal szemben, itt egyszeri be
fogás mellett, egészen a legutolsó 
vágásig lesz megmunkálható. A 
kész fűrészáru -  a szélezés a 
többlapos technika mellett el
esik -  a visszmenet során a fű- 
részszánon automatikusan a ki
szolgáló (rakodó) térre lesz moz-

1. ábra. Mobil T. 128 számú USA fűrészgép, nagyméretű rönk felvágása közben

gatva. A mottó után szabadon: 
„Egy vágással, egy készter
mék.” (1. ábra)

A PROFI ERFA 1. évfolyam 
októberi számában arról is tu
domást szerezhetünk, hogy ez 
a mobil fűrészgép megjelent a 
hazai fafeldolgozás területén is.

Heliotróp -  „Napraforgó” -  
napelemes faépület prototípu
sának sikeres létrehozásáról le
het olvasni az Internationaler 
Helzmarkt 1994. évi 8. számá
ban.

Németországban, Freiburg- 
ban egy ROLF DISCH nevű épí
tész 15 éves kitartó munkája 
eredményeként jött létre az a 
háromszintes, faalakot utánzó 
építmény, amelynek „Korona” 
része, az őt magasba emelő 
törzsrészen forgó mozgást vé
gez, követi a nap járását. Nyári, 
meleg időben a napelemeket 
tartalmazó oldala a háznak 
északi irányba fordulva ma
rad. A napelem panelek 23 m2 
Vaakum-napkollektor felülete, 
a ház összes energiaszükségle
tét 5-7-szeresen meghaladó 
energiát termel. A faház finn 
Kertó gyártmányú rétegeltlap 
üreges „törzsrésze” rejti magá
ban a csigavonalú feljáró lép
csőket.

A 3 m átmérőjű, 19 oldalú 
félj áró rész csatlakoztatási
problémáit a zürichi főiskola 

segítségével oldották meg. A ház, 
mind a jövő építési és lakberen
dezési követelményeit, mind az 
ökológiai elvárásokat a legmaga
sabb fokon elégíti ki. Rendelke
zik esővíz begyűjtővel, hulladék 
komposztálóval, szennyvíztisztí
tó berendezéssel.

A „Napraforgó” elv alkalma
zásával most újabb, nagyobb 
épület tervezésébe fogtak, hiva
tali épületek, szállodák és 
egyéb célt szolgáló létesítmé
nyek céljaira.

A fahulladék hő- és energia
termelésre való felhasználása 
mellett, talán nem lenne ha
szontalan, hafaipari üzemeink
ben is több figyelmet szentelné
nek a napenergia, mint fontos
ságát egyre növelő energiafor
rás, hazai hasznosítási lehető
ségének. (2. ábra)

Megalakult a Társas Erdőgaz
dálkodók Országos Szövetsé
ge (TEOSZ)

Ez év szeptemberében az ÉR
DÉRT Vállalat székhazában, 
több mint félszáz résztvevő -  a 
magánerdő-tulajdonosok már 
megalakult és működő társas 
erdőkezelő szervezetek képvi
selői -  alakuló ülése létrehozta 
az erdőbirtokossági társulatok 
országos szakmai érdekképvi
seleti szervét, Társas Erdőgaz
dálkodók Országos Szövetsége 
(TEOSZ) néven.
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2. ábra A „Heliotrop" kísérleti lakóház
ról készített felvétel

A közgyűlésen elnökké TE- 
LEGDYPAU (ERDŐSZÖV elnö
ke, Monor), aleln ökké Dr. 
CZERNY KÁROLYI. (ARCHITEK
TÚRA Kisszövetkezet elnöke, 
Ráckeve), TÁMKA MIKLÓSI 
(ERDÓGAZDÁK SZÖVETKE
ZETE elnöke, Napkor), főtitkár
rá Dr. CSÖTÖNYI JÓZSEF-^, 
tanácsos (MOSZ, Budapest) vá
lasztották meg.

A TEOSZ elfogadott prog
ramjának 4. pontja szerint:

„A Szövetség megalakulása 
valós hiányra épül és alapvető 
célja, hogy a magántulajdon
lásban a jelenlegi zilált viszo
nyokat rendezett viszonyok 
váltsák fel és kevesebb erdősé
rüléssel járjon a történelmi lép

tékű tulajdonváltás a hazai er
dőkben.”

A 8. programpont szerint:
„Fontos feladatának tekinti a 

szétzilálódott faipari, illetve fa
feldolgozási tevékenység »feltá
masztását«, a megtermelt ter
mékeknek a piacszerzést. . .”

A l l .  programpont fogalma
zásában:

„A társas erdőgazdálkodás 
kultúrájának fejlesztése érde
kében együttműködik a hazai 
erdészeti igazgatási szerveze
tekkel, érdekképviseletekkel, 
oktatási és kutatási intézmé
nyekkel kapcsolatot épít ki a 
szomszédos és más európai ál
lamok hasonló érdekképvisele
ti szerveivel.” S. E.

Hogyan szárítunk fűrészelt faanyagot?

címmel kiadvány jelent meg 85 oldalon, 30 
ábrával!
A kiadvány a szárítás alapvető ismereteit fog
lalja ösSze kisvállalkozók, asztalos és más 
faipari szakemberek, továbbá szárítókezelők 
számára, szárítási menetrendekkel bezáró
lag.
A könyvet PETRI LÁSZLÓ Dr. tagtársunk, 
neves szárítási szakember írta, adta ki és ö 
terjeszti. Ezért a kiadványt nála lehet meg
rendelni.
Telefon: 175-6834
Cím: 1124 Budapest, Németvölgyi út 89.
A kiadvány ára: 600,- Ft + postaköltség

Az 1994. augusztus 26-27. közgyűlésen a 
225 küldött az Országos Erdészeti Egyesület 
tisztségviselőinek a következő-négy évre az 
alábbi személyeket választotta meg:

Elnök: Schmotzer András
Általános elnökhelyettes: Rakonczai Zoltán 
Technikai alelnök: Valentin Károly 
Magánerdő alelnök: Steiner József
Főtitkár: Dr. Szikra József 
Főtitkárhelyettes: Csóka Péter 
Ellenőrző bizottság elnöke: Dr. Anda István 
Szerkesztőbizottság elnöke: Pápai Gábor

A FATE tagsága nevében eredményes mun
kát kívánunk!







KELLEMES KARÁCSONYI ÜNNEPEKET 
ÉS SIKEREKBEN GAZDAG, 
ÚJ ESZTENDŐT KÍVÁN

A technika, 
ami összeköt

Henkel
Diszperziós, oldószeres és ömledék 
ragasztóanyagok
a fa- és bútoripar részére
Ismert
szolgáltatásaink
• helyszíni szaktanácsadás
• kedvező fizetési feltételek
• kiszolgálás raktárról
• házhoz szállítás

• Palm aflu id
• P álm afix
• P a lm am ent
• Texh id
• C itax
• Leifa

Újdonság!
Nagykereskedelmi értékesítés 100 kg alatt

MOEBELCOOP raktár, Bp. IV., Knézits u. 2. «Telefon: 189-1503 
TREE TRADE BT., Keszthely, József A. u. 6. • Telefon: 85/377-454 
HELYES KÁROLY Mintabolt, Pécs, Hársfa u. 3 4 .» Telefon: 72/312-865

IPARI RAGASZTÓANYAGOK

HENKEL
Ragasztástechnikai Kft.
1113 Budapest, Dávid Ferenc utca 6.
Telefon: 209-0900 Fax: 209-1543 Telex: 223-272
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